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U příležitosti Mezinárodního dne seniorů při-
jal třicetičlennou delegaci Rady seniorů ČR pre-
zident ČR Miloš Zeman. Setkání se uskutečni-
lo v prostorách Pražského hradu. Představitelé 
RS ČR prezidenta pozdravili, popřáli mu pevné 
zdraví a mnoho sil do další práce u příležitosti 
jeho nedávného významného životního jubi-
lea a zároveň ho požádali o podporu ve svých 
dvou projektech, které v současné době pro-
sazují – a to zákon o minimální starobní penzi 
a status seniorů jako chráněných osob.

V úvodním projevu seznámil předseda RS 
ČR Dr. Zdeněk Pernes prezidenta Miloše Ze-
mena s daty z výzkumu o Kvalitě života čes-
kých seniorů, který RS ČR zpracovala. Na závěr 
svého vystoupení pana prezidenta požádal 
o podporu dvou aktuálních priorit RS ČR.

 „Nastává doba, kdy se desítky, možná stov-
ky tisíc seniorů, dostanou do pasti. Splní sice dů-
chodový věk, ale nesplní počet let na důcho-
dovém pojištění, a  tudíž nebudou mít nárok 
na výplatu důchodu. RS ČR vnímá tuto situaci 
jako možný velký problém budoucna, a proto 
připravila a prosazuje zákon o přijetí minimální 
starobní penze,“ uvedl Dr. Pernes. „Prosazujeme 
rovněž a jednali jsme o tom i s ministrem vnitra 
panem Milanem Chovancem, aby senioři získa-
li status tzv. chráněné osoby. To v praxi zname-
ná, že stane-li se senior objektem trestných činů, 
bude pachateli automaticky hrozit trest v horní 
hranici trestní sazby. Inspirovali jsme se na Slo-
vensku, kde tento princip  funguje,“ přednesl 
druhý požadavek předseda RS ČR.

Po  něm vystoupil místopředseda RS ČR 
Ing. Milan Taraba, který má v RS ČR jako šéf SON 
na starosti bydlení, a otevřel problematiku so-
ciálního bydlení a zneužívání dávek na bydlení.

Po nich se ujal slova prezident Zeman. „Bylo 
by snadné říct, že vše podpořím, ale já jsem člo-
věk, který jedná na rovinu a nebojí se říct i méně 
příjemné věci. Rozumím vašim požadavkům 
ohledně minimální penze, nicméně víte jis-
tě dobře, že pravomoci prezidenta jsou omeze-
né. Jako ekonom se však vždy ptám, jaké jsou 
další příjmy, pokud mají být někde navýšeny 
výdaje. Já již dlouho volám po tom, aby byly 
navýšeny odvody na sociální pojištění o dva 

V tomto vydání magazínu se ještě vrátíme 
k prázdninovému jednání Nedrážního repub-
likového výboru Odborového sdružení želez-
ničářů. Jeho čtvrtý bod byl zaměřen na infor-
mace o stavu členské základny.  

Místopředseda OSŽ a předseda NeRV Mi-
roslav Novotný upozornil na dočasně vytvo-
řenou novou kategorii nezařazených odborá-
řů (momentálně se jedná o 493 členů) a dále 
upozornil na nesrovnalosti v počtu členů vy-
kazovaných loni a v letošním roce. Současně 
upozornil na nezapočítání individuálních čle-
nů OSŽ do těchto statistických údajů.

Přítomní předsedové základních organi-
zací OSŽ byli seznámeni s tabulkou, kterou 
zpracovali PhDr. H. Romanová a  Ing. M. Ba-
láž. Ti se pozastavili nad informací z  pod-
kladového materiálu, že úbytek členů v ČD 
Cargo, a.s. souvisí s propouštěním zaměst-
nanců, jako by to nebylo u ostatních firem 
srovnatelné.

Poté se jednání zaměřilo na přípravu ško-
lení k NOZ a školení společnosti Partners k fi-
nanční gramotnosti.

Školení funkcionářů a členů ZO OSŽ se za-
měřením na finanční poradenství a gramot-
nost každého funkcionáře bylo naplánováno 
na 18. září v Domě Bohemika v Praze. Infor-
mace o jeho průběhu jsou uveřejněny v tom-
to vydání magazínu. 

Další školení proběhne 15. října 2014 v Par-
dubicích v hotelu Zlatá Štika se zaměřením 
na výměnu zkušeností s NOZ, novelizovaným 
ZP a využití sociálního dialogu partnerů  za-
pojených do RHSD ČR.

V šestém bodě jednání NeRV byly podává-
ny informace z ZO OSŽ.

Ve zkratce:
– Změna na postu generálních ředitelů DÚ 

a EŽ
– Úspěch ve výběrovém řízení AŽD na Slo-

vensku (trať Bratislava–Čadca ) a v jižních Če-
chách

– Zakázky v  Heavy Machinery Services 
do konce roku 2014 zajištěny.

Pravděpodobný návrat názvu firmy k pů-
vodnímu názvu Legios

Uzavřený kontrakt s německým dopravcem 
na 100 výsypných vozů

Odvrácen konkurz
– Otazníky vyvolává případná integrace 

společnosti ČD Telematika do struktur České 
pošty, která spadá pod vnitro.

– Sloučení SŠ Šumperk a SŠ generála Krát-
kého s novým názvem SŠ železniční, technic-
ká a služeb Šumperk.

– Byla diskutována situace v ZO OSŽ polikli-
nika Plzeň, kde je nutné řešit nástupce za od-
cházející předsedkyni ZO OSŽ.
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– Plnění KS v Dopravním zdravotnictví s vy-
jádřenou kritikou na předsedu M. Podsedníka 
s podáváním důvěrných informací pro hospo-
dářské vedení společnosti.

– Kritizována byla opakovaná neúčast před-
sedy ZO OSŽ Pars nova Šumperk na jednáních 
NeRV s citací zaslaného dopisu na adresu před-
sedy. Přítomní byli informováni o stížnosti p. Bu-
kovského na stav zařízení v Orionu s fotodoku-
mentací. Vznesl požadavek o kompenzaci ve výši 
10 000 Kč za ztížené podmínky při rekreaci. Reak-
ce dalších členů OSŽ, kteří se rekreace v Orionu 
zúčastnili, byla zcela opačného charakteru.

– Ukončení činnosti v  Českých Veleni-
cích, předseda ZO byl upozorněn na materiál 
„Ukončování činnosti ZO OSŽ“, který nalezne-
te v Dokumentech 4a, které jsou v základních 
organizacích k dispozici.

– Skanska – EMD – informace o  situaci 
na rekreačním zařízení Jelení boudy.

– OSŽ je zapsáno ve veřejném rejstříku ve-
deném Městským soudem v Praze pod sp.zn. 
L 4980

– Ukončení činnosti ZO provádí kancelář 
předsedy OSŽ.

V různém Karel Šimáček informoval o prů-
běhu vytváření webových stránek OSŽ s tím, 
že další jednání bude v září. Veškeré připomín-
ky je třeba posílat na e-mail:

www.simacek.karel1@seznam.cz
Vzhledem k  tomu, že diskuze probíhala 

k jednotlivým bodům průběžně, po informa-
cích, že odpoledne proběhne v Horních Po-
černicích turnaj v šipkách a 17. listopadu 2014  
turnaj v bowlingu s tím, že propozice na tuto 
akci budou zaslány společně s pozvánkou 
na  listopadové jednání NeRV, bylo jednání 
ukončeno. 

Připravila 
Bc. Renata Dousková

Při příležitosti oslav Mezinárodního dne seni-
orů 1. října se velký sál Parlamentu ČR v Pra-
ze 2. října 2014 zaplnil účastníky konference, 
kterou pod záštitou předsedy Poslanecké sně-
movny Jana Hamáčka, připravila Rada senio-
rů ČR. Kromě českých delegátů se jí účastnili 
také zástupci seniorů z Rakouska a Slovenska. 
V jejím úvodu vystoupili s krátkým projevem 
zástupci ministerstva zdravotnictví a minis-
terstva práce a sociálních věcí. Hostem jed-
nání konference byl také místopředseda Se-
nátu ČR Ing. Zdeněk Škromach. Ten pozdravil 
účastníky jednání konference a vyzval je také 
k větší odvaze k boji za zlepšování jejich ži-
votních podmínek. Senioři dnes představu-
jí významnou skupinu občanů, kterým je po-
třeba vytvářet podmínky pro lepší život tak, 
aby mohli i kulturně žít, chodit do společnosti. 
K tomu je mimo jiné třeba, aby se zvýšila úro-
veň důchodů, a je třeba řešit také dostupnost 
malometrážních bytů, řekl Škromach. S vlast-
ními prezentacemi doprovázenými projekcí 
pak vystoupila řada odborníků, kteří se pro-
blematikou života seniorů zabývají. V dopo-
lední části konference to byl prof. PhDr. Mar-
tin Potůček, CSc., vedoucí Centra pro sociální 
a ekonomické strategie a předseda Odbor-
né komise pro důchodovou reformu. Téma-
tem jeho přednášky byl problém soužití mla-
dé generace a seniorů. Za problém označil 
skutečnost, že naše společnost stárne a sou-
časný trend vede k  tomu, že mladší gene-
race není solidární se staršími lidmi. Převlá-
dá kult mládí a podle průzkumu celá jedna 

čtvrtina mladých vidí důchodce jako přítěž. 
Předseda Rady seniorů ČR Dr. Zdeněk Pernes 
v další přednášce pak uvedl řadu čísel a sta-
tistických údajů o vývoji životní úrovně se-
niorů a to od roku 2004 do současné doby. 
S výsledky sociologických šetření o kvalitě ži-
vota českých seniorů vystoupil Ing. Lubomír 
Vacek CSc. K nejzajímavějším přednáškám 
na  téma dostupnosti zdravotní a  lázeňské 
péče a doby dožití ve zdraví, patřilo vystou-
pení prof. MUDr. Ing. Petra Fialy (Asociace čes-
kých a moravských nemocnic). O lékové poli-
tice hovořil prof. MUDr. Jan Švihovec a o další 
dostupnosti zdravotní péče pro seniory pak 
i prof. MUDr. Pavel Kalvach CSc. Po diskusi vy-
stoupil Ing. Milan Taraba (SON) se zajímavým 
tématem o bydlení seniorů a jeho současných 
problémech. O tom, jak pokračuje příprava zá-
kona o sociálním bydlení, hovořil zástupce mi-
nisterstva práce a sociálních věcí. Vystoupení 
několika zahraničních hostů konference a se-
známení účastníků s Memorandem ke zvýšení 
kvality života českých seniorů znamenalo od-
polední závěr konference (s přijatým Memo-
randem, s jeho hlavními body je možné se se-
známit na webových stránkách www.rscr.cz). 
Na závěr je třeba dodat, že účastníky konfe-
rence byli mimo jiné i někteří naši členové Re-
publikové rady seniorů OSŽ s  jejím předse-
dou, Kurtem Mužíkem, dále i místopředseda 
OSŽ Miroslav Novotný a tajemnice nedrážních 
organizací Bc. Renata Dousková.

Miroslav Gloss

Dokončení ze str. 1
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USNESENÍ 
Z JEDNÁNÍ 
NEDRÁŽNÍHO 
REPUBLIKOVÉHO 
VÝBORU OSŽ

KVALITA ŽIVOTA ČESKÝCH SENIORŮ 
TÉMATEM MEZINÁRODNÍ KONFERENCE

1. Bere na vědomí:
– informace předsedy OSŽ z  jednání tri-
partity, ASO a Ú-OSŽ
– doplňující informace místopředsedy 
OSŽ M. Novotného a tajemnice R. Dousko-
vé z jednání představenstva OSŽ a Ú-OSŽ
– informace R. Douskové k připravovaným 
změnám zákonů ve zdravotnictví
– informace ze ZO OSŽ
– informace z kontroly RK OSŽ v MUS kole-
jová doprava Most
– informace o připravovaných školeních 
NeRV
– informace o stavu členské základny

2. Schvaluje:
– Splnění úkolů z jednání 27.5.2014
– Řešení a  písemnou komunikaci se 
ZO OSŽ PARS nova Šumperk

3. Ukládá:
– Řešit na Ú-OSŽ situaci dočasně nezařa-
zených ZO OSŽ podle zprávy předložené 
24. 6. 2014 na Ú-OSŽ
Termín: průběžně
Zodpovídají: členové Ú-OSŽ
– Ukládá předsedkyni ZO OSŽ poliklini-
ka Plzeň pí. Václavovičové svolat členskou 
schůzi do konce srpna k vyřešení další čin-
nosti ZO OSŽ. 
– Vstoupit v  jednání s vedením společ-
nosti Legios Loco Louny ve vztahu ke ko-
lektivnímu vyjednávání a činnosti ZO OSŽ 
ve firmě
Termín: do 18. listopadu 2014
Zodpovídají: předseda a  tajemnice NeRV 
OSŽ
– Zasílat příspěvky do magazínu NeRV
Termín: průběžně
Zodpovídají: členové základní organiza-
ce OSŽ  
– Zastupovat NeRV při tvorbě webových 
stránek
Termín: ihned
Zodpovídá: K.Šimáček
– prosazovat usnesení NeRV v otázce ZO 
OSŽ MUS kolejelová doprava Most
Termín: trvale do vyřešení
Zodpovídají: členové Ú OSŽ za NeRV
– Zasílat kolektivní smlouvy a  jejich pří-
padné změny na OSŽ-Ú (ESO)
Termín: průběžně
Zodpovídají: předsedové ZO OSŽ

V Praze dne 26. srpna 2014

Připravila 
Bc. Renata Dousková
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PODROBNĚ Z KONFERENCE NA TÉMA
KVALITA ŽIVOTA ČESKÝCH SENIORŮ
Pod záštitou předsedy Poslanecké sněmov-
ny Parlamentu České republiky Jana Hamáč-
ka u příležitosti Mezinárodního dne senio-
rů se dne 2. října 2014 konala konference 
na téma Kvalita života českých seniorů.

Zahájení konference patřilo v zastoupe-
ní Janu Hamáčkovi, předsedovi Poslanec-
ké sněmovny PČR, Mgr. Michaele Marksové, 
ministryni práce a  sociálních věcí ČR 
a MUDr. Svatoplukovi Němečkovi, MBA, mi-
nistru zdravotnictví České republiky. 

Vlastní jednání bylo rozčleněno do tří blo-
ků. První blok byl zaměřen na Příjmy, výdaje 
a sociální postavení českých seniorů. Zahájil 
ho prof. PhDr. Martin Potůček, CSc., vedoucí 
Centra pro sociální a ekonomické strategie, 
předseda odbomé komise pro důchodovou 
reformu, který se ve svém vystoupení zamě-
řil  na Konflikt generací: mladí proti starým. 
Po něm se ujal slova Dr. Zdeněk Pernes, před-
seda Rady seniorů České republiky s téma-
tikou zabývající se strukturou a dynamikou 
spotřeby českých seniorů. První blok uzavřel 
Ing. Lubomír Vacek, CSc. z Klubu sociologů 
a psychologů, který přítomné seznámil s vý-
sledky sociologického šetření o kvalitě živo-
ta českých seniorů.

Druhý blok otevřel prof. MUDr.  Ing. Petr 
Fiala, CSc. z Asociace českých a moravských 
nemocnic, který se zabýval dobou dožití 
a dobou dožití ve zdraví; dostupností zdra-
votní a  lázeňské péče českým seniorům. 
Po něm vystoupil prof. MUDr. Jan Švihovec, 
CSc. na téma lékové politiky a seniorů, oč-
kování dospělých s důrazem na seniorskou 
populaci. Prof. MUDr. Pavel Kalvach, CSc. 
z Rady seniorů ČR ozřejmnil pInění Memo-
randa o dostupnosti zdravotní péče senio-
rům za dobu deseti měsíců jeho účinnosti.

Třetí blok zahájil Ing. Milan Taraba, před-
seda SON ČR a  místopředseda RS ČR. 
Ve  svém vystoupení zmínil bydlení čes-
kých seniorů a s tím spojené nedořešené 
problémy. Po něm se slova ujala Mgr. Zu-
zana Jentschke Stocklová, náměstkyně mi-
nistryně práce a sociálních věcí s informací 
o stavu přípravy zákona o sociálním bydlení 
a seniorské populaci. 

Po vystoupení zahraničních hostů bylo 
přijato Memorandum o kvalitě života seni-
orů v České republice. Jednání se zúčastnili 
také představitelé NeRV OSŽ.

Milan Sedlák

procentní body…“ uvedl mimo jiné. „Co se týče 
statusu chráněné osoby, promluvím o této mož-
nosti s ministrem vnitra během našeho setkání. 
I problematiku sociálního bydlení znám a hovo-
řil jsem v této souvislosti s panem premiérem So-
botkou a požádal ho, aby byl tento zákon přijat 
dříve, než na konci roku 2016. Nemám sice zá-
vazně přislíben žádný jiný termín, nicméně pří-
slib, že tento důležitý zákon by měl být přijat 
dříve, mám. Na závěr by mě zajímalo, jaký má 
Rada seniorů názor na valorizaci penzí, neboť 
já osobně, byť jsem sám proti sobě, podporuji 
plošnou valorizaci penzí,” uzavřel prezident ČR.

“Ne všichni členové Rady seniorů mají stejný 
názor,” připustil předseda Pernes. “Nicméně ploš-
nou valorizaci jako takovou neprosazujeme. Pro-
sazujeme valorizaci spravedlivou. Chceme, aby 
valorizace byla propočítávána nikoli podle spo-
třebního koše obecné inflace, ale podle spotřeb-
ního koše životních nákladů důchodců. Prosazu-
jeme rovněž, aby byl plně vykompenzován růst 
životních nákladů důchodců s nízkými příjmy, 
a aby byla vykompenzována diskriminace tzv. 
starodůchodců a mladodůchodců,” doplnil.

Prezident Zeman připustil, že by se tako-
vá setkávání mohla pro příští léta stát tradicí.

RADA SENIORŮ 
U PREZIDENTA
ČESKÉ REPUBLIKY
Dokončení ze str. 1
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Milan Taraba, předseda SON ČR, připravil 
úvodník pro mezinárodní časopis Global Te-
nant. Tento časopis je zaměřen na propagaci 
nájemního bydlení v celém světě. V článku je 
zmíněn vývoj Sdružení nájemníků ČR od doby 
obnovení jeho činnosti v roce 1991.

Obnovené Sdružení nájemníků ČR působí 
již více než 23 let. 

Dne 17. ledna 1991 bylo založeno Sdružení 
na ochranu nájemníků v tehdejším Českoslo-
vensku. Toto sdružení navázalo na úspěšnou 
domácí i mezinárodní činnost českých ná-
jemních spolků z doby před druhou světovou 
válkou. Činnost těchto spolků byla zakázána 
po okupaci německou armádou v roce 1939. 
Po válce sdružení nájemníků neexistovalo, 
právo na bydlení bylo zajišťováno přídělovým 
systémem bytů státem nebo družstevní by-
tovou výstavbou. Podle sčítání domů a bytů 
v roce 1991 bylo v ČR 4 077 tis. bytů, z toho 
37 % ve vlastním domě (především na ven-
kově), 24 % nájemních bytů v domech byto-
vých družstev a 39 % nájemních státních bytů. 
V této době se připravovala zásadní změna 
bytové politiky, především rozsáhlá privatiza-
ce nájemních bytů.

Vznik sdružení nájemníků tak byl přiroze-
nou reakcí na obavy ze ztráty bytu a domo-
va v nově vzniklé situaci tržního hospodářství. 
Sdružení nájemníků vytvářelo systém občan-
ských poraden, stalo se připomínkovým mís-
tem bytové a sociální legislativy a přiroze-
ným partnerem všech stupňů státní správy 

a samosprávy. Jedním z hlavních cílů bylo za-
chování dostatečného počtu nájemních bytů 
v městských aglomeracích. 

Po rozdělení Československa a vzniku Čes-
ké republiky mne oslovil tehdejší předseda 
sdružení JUDr. Stanislav Křeček (později dlou-
hodobý poslanec parlamentu a zástupce om-
budsmana)  se žádostí o pomoc při organizač-
ní výstavbě sdružení a rozšíření jeho činnosti. 
Nabídku mne zaujala, měl jsem dostatek zku-
šeností z řídící práce ve stavebnictví a sprá-
vě bytového fondu. Postupně jsem se stal 
členem Republikové rady, místopředsedou 
a od roku 2010 předsedou Sdružení nájemní-
ků ČR. Dvacet let práce mi umožňuje bilanco-
vat úspěchy i nezdary. 

Podařilo se uzavřít dohody o spolupráci se 
17 odborovými svazy a značně rozšířit počet 
členů sdružení, SON se aktivně zapojil do čin-
nosti IUT a v naší zemi jako jediné z bývalých 
zemí východního bloku se podařilo zacho-
vat poměrně výrazný sektor nájemních bytů – 
22,4 % z celkového počtu bytů v ČR. Z titu-
lu své funkce a zkušeností jsem působil jako 
poradce předsedy vlády a rezortních ministrů 
v oblasti bytové a sociální politiky, v rámci IUT 
jsem našel od roku 1996 řadu opravdových 
přátel z členských zemí a mezinárodní spo-
lupráci velmi oceňuji. V ČR jseme vybudova-
li funkční celostátní strukturu, spolu se svými 
spolupracovníky jsme vydali řadu odborných 
publikací, rozsáhlá je spolupráce se všemi for-
mami sdělovacích prostředků. 

K bilanci žel patří i nezdary. Zejména v os-
miletém období vlády pravicové koalice se 
nám nepodařilo zabránit razantnímu zvý-
šení nájemného z bytů a nákladů na byd-
lení celkem. Necitlivá legislativní opatře-
ní vlád přivedla 10 % obyvatel do chudoby, 
hrozí jim ztráta domova a narůstá počet bez-
domovců. Jde především o osamělé senio-
ry, invalidy, matky samoživitelky a některé 
etnické menšiny. V současné době pracuje-
me na nápravě tohoto stavu. Chceme prosa-
dit zákon o sociálním bydlení, zavést místní 
cenové mapy a přijmout opatření v hospo-
daření s energií a vodou ke snížení nákladů 
za tyto služby.

Ing. Milan Taraba
předseda SON ČR

připravila: Klára Pačesová 
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by Engel & Völkers

“We managed to keep 
rental housing in the Czech Republic”

~
The present Union of Tenants of the Czech Re-
public (SON) was established in 1991, two years 
after the Velvet Revolution when a multiparty 
parliamentary republic was formed. But, a tenant´s 
union existed already in 1926, as the Union of 
Czechoslovak Tenants. 

Major transformation of housing policy was 
prepared in the beginning of the 1990´s, primarily 
extensive privatization of rental apartments. The 
establishment of a tenant´s union was a natural 
reaction in the new market economy situation 
where many feared the loss of homes. 

The union was initiated by JUDr. Stanislav 
Křeček, who later became an MP. About a year later 
Dr. Křeček asked me to assist him with the forming 
of the structure of SON, and come up with ideas 
on how to expand SONs activities. As I had a broad 
spectrum of management experience from the 
construction industry and administration of the 
housing stock, I agreed to his proposal.  

The Czech Union of Tenants developed a sys-
tem of civic counselling centres and became ac-
tive in commenting on new proposals for housing 

and social legislation. SON soon became a natural 
partner at all levels of state government and lo-
cal administration in housing issues. SON is now 
present and represented all around the country. 

One of the main goals was to maintain a 
sufficient number of rental flats in urban areas. 
As the only country in the former Eastern bloc, 
the Czech Republic has managed to maintain a 
relatively substantial rental sector of about 22 % 
of the total number of dwellings. And I dare say 
that this is partly due to SONs presence in Czech 
Republic. I have greatly appreciated international 
co-operation and since 1996 I have found a num-
ber of truly great friends in IUT.

Milan Taraba, Ing. 
Chairman of the Czech 

Union of Tenants, 
board member of IUT

C a l e n d a r

 September 17–18: Habitat III, Preparatory Committee I meeting, Un new York
 September 17–19: nHF, annual Conf. and Social Housing exhibition, birmingham 
 September 19: FeanTSa european Homelessness Research Conf. in Warsaw Poland
 September 28–Oct. 1: SaHF Conference 2014, in Cape Town South africa
 October 6: International Tenants Day 2014 /Un World Habitat Day. IUT event in brussels
 October (7)8–9: Un eCe Committee on Housing and land Management, Un Geneva 
 October 8–10: nordic Urban and Housing Research Conference, Tallinn, estonia
 November 7–9: TPaS Scotland annual conference & aGM, in St andrews 
 November 20: The Home nations’ Housing Conference on affordable Housing, Manchester 
 December 16–19: IaHS World Congress on Sustainable Housing Construction, Funchal, Portugal

For more information on conferences and other events: www.iut.nu/confernces.htm

 February 18–20: australian Housing Researchers Conference, Hobart Tasmania
 April 9–11: asia Pacific network for Housing Research conference, Gwangju, Korea
 June 28–July 1: enHR conference, lisbon Portugal
 October 28–30: australia national Housing Conference, Perth
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Koncem září proběhlo setkání předních od-
borníků z oblasti bydlení, kteří si vyměnili 
své zkušenosti s novým zákonem a zákonem 
o obchodních korporacích v oblasti bydle-
ní. Jednání proběhlo za účasti reprezentantů 
ze senátu PČR, MMR ČR, SFRB, MPSV a spol-
ků a sdružení (SON, SMBD, SČMBD, DMS ČR). 
Za OSŽ se zúčastnili místopředseda Miroslav 
Novotný a Bc. Renata Dousková.

Zástupci představili formou krátké prezen-
tace kritický pohled na nedostatky platných 
právních předpisů. Neřešení problému v nové 
legislativě bydlení může přivézt společenství 
vlastníků jednotek i bytových družstev do ne-
řešitelných situací. Velice obtížná bude vyma-
hatelnost práva. V některých případech může 
nastat i ohrožení existence uvedených sub-
jektů. K významným problémům patří vymá-
hání dlužných pohledávek SJV za vlastníky 
jednotek. Dále potom z období přelomu loň-
ského a letošního roku zůstávají stovky byto-

vých domů v právní nejistotě ohledně vzni-
ku a změn stanov. Některá ustanovení NOZ či 
ZOK nelze nejen srozumitelně vyložit, ale ani 
v praxi realizovat. Jednotlivé a navazující práv-
ní předpisy spolu nekorespondují. Ostatní 
účastníci v diskusi vystoupili většinou kriticky, 
výjimkou byl příspěvek zástupce ombudsma-
na, který hájil zvolenou koncepci a zdrženli-
vost prosazování legislativních změn. Byl však 
nucen připustit některé chyby v obou nor-
mách. Závěrem lze konstatovat, že nelze od-
kládat nutné změny, které na tomto jednání 
zazněly a vyjádřit přesvědčení, že připomín-
ky zástupců z praxe a jiných odborníků pře-
svědčí zákonodárce o nutnosti změn v novém 
občanském zákoníku a zákoně o obchodních 
korporacích.

Miroslav Novotný
místopředseda OSŽ

a člen RR SON

NOVÝ OBČANSKÝ ZÁKONÍK 
A ZKUŠENOSTI S NOVOU LEGISLATIVOU 
BYDLENÍ 
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Ke slavnostnímu otevření nové lázeňské kolo-
nády v Lednici došlo za účasti předsedy Posla-
necké sněmovny ČR Jana Hamáčka a hejtma-
na Jihomoravského kraje Michala Haška 
v sobotu 4. října ve večerních hodinách. Úvod-
ní slovo patřilo starostovi obce RNDr. Liboru  
Kabátovi, po  slavnostním stříhání pásky 
a spuštění fontány byl odpálen skvostný oh-
ňostroj, který rozzářil již potemnělou oblohu.

Pro přítomné návštěvníky i  čestné hos-
ty však slavnostní chvíle nastaly už v odpo-
ledních hodinách při kulturních pořadech 
v nově postaveném amfiteátru. Akci modero-
vala herečka Městského divadla Zlín Hana To-

máš Briešťanská a mezi vystupujícími byli na-
příklad hodonínské mažoretky či Swing-Dixie 
vojenské hudby Olomouc AČR (na snímcích).

Projekt, který zahrnuje vybudování veřej-
ného prostoru lázeňské promenády s koloná-
dou a amfiteátrem a napojení lázeňské zóny 
pro pěší a cyklisty do centra obce, zámecké-
ho parku a oblasti Mlýnského rybníka a je spo-
lufinancován z fondů Evroské unie, realizuje 
na základě smlouvy uzavřené 14. ledna 2013 
akciová společnost Skanska. 

Milan Sedlák
Foto: autor

SKANSKA STAVÍ V LEDNICI
Informujeme
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Školení na téma finanční gramotnosti pro čle-
ny a především funkcionáře ZO OSŽ připra-
vil Nedrážní republikový výbor Odborového 
sdružení železničářů ve spolupráci s  firmou 
Partners. Přednášek se ujali Veronika Svo-
bodová, vedoucí VIP Poradenské kanceláře 
a konzultant Ing. Pavel Jégl.

Školení bylo zaměřeno na tato témata: 
Jak na rodinné finance
 Co ohrožuje rodinný rozpočet?
 Supermarketová sebeobrana
 Druhy rezerv

Jak se správně pojistit
 Životní rizika a jejich pojištění
 Rezervotvorné životní pojištění
  Neživotní pojištění, co do  něj spadá 

a proč ho mít?

Jak vhodně financovat bydlení
 Vlastní bydlení nebo nájem?
 Jaký způsob financování zvolit?
 Jak na vyřízení úvěru?

Jak rozumně s dluhy
  Kdy je ještě rozumné se zadlužit a kdy 

už ne?
 Kdo a jak nám nabízí peníze?
 Na co si dát pozor?

Jak se zajistit na stáří
 Proč je nutné včas se zajistit na stáří?
 Z čeho jsou placeni současní penzisté?
 Další alternativy zajištění na stáří

Všechny uvedené oblasti jsou mnohdy po-
řádným oříškem pro naše rozhodování. Oci-
táme se v zajetí všudypřítomné reklamy, kte-
rou ani nestačíme vnímat, natož abychom 
na  ni správně reagovali. Důsledkem je, že 
podlehneme té nejagresivnější, nejvtíravější. 
Což je převážně špatně. A právě proto je dů-
ležitá finanční gramotnost. Vědět, znát - ne-
jen to, co vyžaduje naše profese, nejen to, jak 
vést domácnost, jak žít. Je třeba naprosto do-
konale znát, jak žít ekonomicky, jak se nau-
čit předvídat nepředvídatelné. Jednoduchým 
příkladem je pětisetletá voda. Kdo by ji před-

vídal?! A přesto přišla. Je tedy třeba myslet 
na kvalitní pojištění, i kdyby k jeho plnění ne-
mělo nikdy dojít. V našem rozpočtu nemůže-
me pouze plánovat půjčky, bez kterých se té-
měř nikdo neobejdeme, ale musíme mít také 
dokonalé povědomí o všech možnostech je-
jich splácení. A taktéž nesmíme zapomínat, 
že léta opravdu letí, a to nejen pouze v tex-
tu známé, i když dnes už letité písně, ale v re-
alitě běžného života přímo šíleným tempem. 
Na stáří tedy musíme myslet rovněž. Napří-
klad důchodovým připojištěním.

Spoléhat se pouze na státní důchod je už 
v současné době velice krátkozraké. Odborní-
ci tvrdí, že pokud si chce člověk udržet podob-
nou životní úroveň jako v produktivním věku, 
měl by si ukládat zhruba desetinu mzdy. Zní 
to možná děsivě, připočteme-li k tomu veš-
kerá další nutná vydání, ale určitě je to pod-
nětem k zamyšlení... a to už je významný krok 
k finanční gramotnosti. 

Milan Sedlák
Foto: Jan Buchta

Desátý ročník nejvýznamnějšího evropské-
ho veletrhu dopravních technologií InnoTrans 
Berlín se konal ve dnech 23. až 26. září v areá-
lu Messe Berlin. Akciová společnost CZ LOKO 
zde představila dvě nové lokomotivy. Byla vy-
stavena dvounápravová diesel-elektrická lo-
komotiva 794.001 určená pro lehkou posuno-

vací a traťovou službu na tratích s rozchodem 
1 435 mm a dvounápravová diesel-elektric-
ká lokomotiva TME3 – 020 určená pro leh-
kou a středně těžkou posunovací a traťovou 
službu na tratích s rozchodem 1 520 mm. CZ 
LOKO, a.s. se veletrhu InnoTrans letos zúčast-
nila už posedmé jako vystavovatel.

Informujeme

KAŽDÝ Z NÁS BY MĚL BÝT FINANČNĚ GRAMOTNÝ

EXPOZICE CZ LOKO NA VELETRHU INNOTRANS BERLIN 2014

Ilustrační foto: Jiří Dlabaja,  
Bc. Lucie Slípková
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Dobrý den, 
dnes ukončíme kapitolu o štítné žláze – 

úlohou štítné žlázy v těhotenství, upřesně-
ním mýtů a nepravd o chorobách štítné žlá-
zy a doporučením.

Štítná žláza v těhotenství a po porodu: 
Neléčená hypothyreóza a hyperthyreóza 
matky v graviditě je vždy závažné onemoc-
nění a může vést ke komplikacím gravidity 
a k poruše vývoje plodu. I pouhá pozitivita 
protilátek (především proti peroxidáze – anti 
TPO) u těhotných může být spojená s vyš-
ším rizikem potratu či předčasného porodu, 
nebo poporodní thyreoiditídy a hypothyre-
ózy. Optimální je odběr TSH, FT4 a anti TPO 
a anti hTG v 5. až 6. týdnu gravidity, event. při 
odběru na vývojové vady v 9. až 11. týdnu. 

Léčba hypothyreózy v graviditě: 
Hypothyreóza se léčí substitucí tyroxinu, 

strategie léčby v graviditě se liší od běžné 
populace. U plně rozvinuté hypothyreózy se 
podává plná dávka ihned bez postupného 
zvyšování. Je indikována vždy i léčba sub-
klinické hypothyreózy. Prospěšná je i léčba 
chronické thyreoiditídy s pozitivními proti-
látkami proti štítné žláze, s normální funkcí. 
TSH kontrolujeme v 10., 14., 20. a 30. týdnu 
a po šestinedělí, cílové hodnoty TSH jsou 0,5 
až 2,5 mIU/l. Po porodu se substituční dávka 
vrací na původní dávku před těhotenstvím. 
Současně je nutné po celou dobu gravidi-
ty a v době kojení zajistit dostatečný přívod 
jodu. Doporučuje se příjem jodu ve formě 
„těhotenských hormonů“ nebo tablet jodu 
(Jodid 100ug 1,5-2 tbl) nebo minerální vody 
Vincentky (vypít 25 ml denně) již několik týd-
nů před plánovanou graviditou, v celém je-
jím průběhu a po celou dobu kojení. 

Léčba hyperthyreózy v graviditě: 
V žádném případě není indikací k ukon-

čení těhotenství ze zdravotních důvodů. 
I u zcela zdravých žen může být v 1. trimest-
ru snížený TSH v krvi, což neznamená zvýše-
nou funkci a není důvodem k léčbě. Pokud je 
zvýšená funkce diagnostikovaná, vyžaduje 
okamžitou léčbu a časté kontroly. V léčbě se 
používají léky ke snížení funkce štítné žlázy 
– tyreostatika. V 1. trimestru propylthioura-
cyl (Propycil tbl) a od 2. trimestru a po dobu 
kojení thiamazol (Thyrozol tbl). Dávky se řídí 
častými laboratorními kontrolami. Předávko-
vání tyreostatiky vede k nežádoucí hypothy-
reóze plodu s negativními důsledky na vývoj 
mozku. Jen výjimečně, pokud se stav nezlep-
ší nebo léčba není tolerovaná, je nutné při-
stoupit k operaci štítné žlázy ve 2. trimestru 
na specializovaném pracovišti. Zkušenosti 
s tímto postupem jsou dobré a umožní klid-
ný porod i poporodní průběh a kojení. V léč-
bě tyreostatiky je nutné pokračovat i po po-
rodu, není důvodem k přerušení kojení. 
U žen v těhotenství léčených pro hyperthy-
reózu, je po ukončení kojení vhodné zvážit 
některou z forem definitivního řešení (léčba 
radiojodem či operace).

Poporodní tyreoiditída: Je formou chro-
nické thyreoiditídy, která se vyskytuje v prv-

ním roce po porodu, i po potratu nebo po ja-
kémkoliv ukončení gravidity. Významným 
faktorem rozvoje je pozitivita protilátek proti 
štítné žláze (anti TPO), cukrovka 1. typu a jiné 
autoimunní onemocnění. Klinicky se projeví 
fází zvýšené funkce, po které se funkce nor-
malizuje nebo následuje přechod do sníže-
né funkce. Spontánně odezní za 4 až 6 týdnů 
a nevyžaduje léčbu. Ženy je vhodné dlouho-
době sledovat pro častý přechod do snížené 
funkce. Je vhodná léčba tyroxinem. 

Uzly ve štítné žláze v graviditě: 
Štítná žláza i uzly se mohou v těhoten-

ství zvětšovat a uzlů může přibývat. Riziko, 
že v těhotenství zachycený uzel je maligní, 
je mírně vyšší (1,8x), ale 90% uzlů diagnosti-
kovaných v graviditě je nezhoubných. Nález 
uzlu je indikací k ultrazvuku, rozhodne, zda 
je nutná punkce (FNAB). Pokud je výsledek 
podezřelý, nebo maligní, je indikovaná ope-
race ve 2. trimestru na specializovaném pra-
covišti. Přerušení těhotenství není indiková-
no. U podezřelých uzlů diagnostikovaných 
v 3. trimestru je lepší odložit operaci po po-
rodu. Případy se vždy řeší individuálně. Léč-
ba radiojodem nemá negativní vliv na další 
těhotenství, to by mělo následovat nejdříve 
za 6 měsíců. 

Nepravdy a mýty o chorobách štítné 
žlázy:
 Poruchy štítné žlázy a jejich léčba způ-

sobují obezitu. – Vysvětlení: Choroby štítné 
žlázy a jejich léčba nikdy nejsou hlavní příči-
nou obezity.
  Některé příznaky jsou mylně přisu-

zovány poruše štítné žlázy, i když onemoc-
nění štítné žlázy je adekvátně léčeno. – Vy-
světlení: Pokud je onemocnění adekvátně 
léčeno, příznaky hyper- či hypothyreózy po-
stupně vymizí, i když někdy může trvat i ně-
kolik měsíců.
 U pacientů s hypothyreózou je v zimě 

potřeba větší dávky tyroxinu než v létě. – Vy-
světlení: Dávka tyroxinu je u stabilizovaného 
pacienta celý rok stejná – nemá smysl upra-
vovat dávky v závislosti na ročním období.
 Punkce štítné žlázy je bolestivé vyšet-

ření. – Vysvětlení: Ve skutečnosti je bolest 
menší než při odběru krve, protože se pou-
žívá tenčí jehla a punkce trvá několik vteřin.
  Punkce štítné žlázy může způsobit 

metastazování (vzdálený rozsev) nádoru. – 
Vysvětlení: To je úplný nesmysl. U pacien-
tů, u kterých se po punkci zjistily metastá-
zy, byly tyto přítomny již před punkcí, jen 
se o nich nevědělo. Punkce naopak může 
vést k rychlé diagnóze a prognózu pacien-
tů zlepšuje.
 Před punkcí štítné žlázy se musí úplně 

vysadit léky na ředění krve typu warfarin, za-
tím co léky s obsahem kyseliny acetylsalicy-
lové ASA(např. Anopyrin, Aspiryn, Godasal) 
nevadí. – Vysvětlení: Warfarin většinou není 
třeba při šetrném výkonu vysazovat, ale pa-
cient nesmí být předávkovaný a hodnota INR 
by měla být v rozmezí 2,0–2,5. Naopak ASA 
raději vysazujeme nejméně týden před vy-

šetřením s výjimkou pacientů se stenty v ko-
ronárních tepnách. Moje poznámka: pro klid 
pacienta i lékaře provádějícího punkci, zmír-
nění rizika krvácení nahrazují warfarin nízko-
molekulárním heparinem. 
 Operace štítné žlázy je těžký chirurgic-

ký výkon, který má řadu komplikací. – Vy-
světlení: Pokud se operace provádí na praco-
višti s dostatkem zkušeností, má minimum 
komplikací.
  Po operaci štítné žlázy a po radiojo-

du je onemocnění vyřešeno a není potřeba 
žádná další léčba ani sledování. – Vysvětlení: 
Vždy je potřeba doživotní sledování a větši-
nou i doživotní léčba tyroxinem.
 Léčba radioaktivním jodem může způ-

sobit rakovinu. – Vysvětlení: U dospělých 
osob nebyl vzestup výskytu nádorů po léčbě 
radiojodem prokázán. 
 Těhotné a kojící ženy, které mají one-

mocnění štítné žlázy, nesmí užívat jod. – Vy-
světlení: Pravý opak je pravdou, jen vyjímeč-
ně u žen s GB chorobou či uzly se zvýšenou 
funkcí jod nedoporučuje.

Praktické rady: 
 Dostatečný přísun jodu v potravě v při-

rozené formě – mléčné výrobky, mořské pro-
dukty
 Těhotné a kojící ženy by měly zvýšit pří-

jem jodu na 250 až 500 ug denně - „těhoten-
ské hormony“ s obsahem jodu, tablety s jo-
dem, minerální voda Vincentka 25 ml denně
 Těhotné ženy a ženy po porodu s po-

ruchou štítné žlázy musí být léčeny a sle-
dovány
 Každá žena s některým z rizikových fak-

torů by měla mít vyšetřenou štítnou žlázu 
na začátku těhotenství
 Hormony štítné žlázy – tyroxin (Euthy-

rox tbl, Letrox tbl) – musí být užívány nalačno 
30 minut před jídlem a užitím dalších léků, 
nebo na noc 4 hodiny po posledním jídle. Ji-
nak se snižuje resorpce.
  Každá rezistence (uzel) nahmataná 

na krku musí být odborně vyšetřena ultra-
zvukem, který rozhodne o dalším postupu.
 Informujte lékaře o svém onemocně-

ní štítné žlázy před podáním kontrastní lát-
ky, CT a RTG vyšetřením, katetrizací srdeč-
ních a jiných tepen, před podáním některých 
léků – amiodaron, biologická léčba, lithium, 
sinitinib.
  Všichni pacienti léčení pro zvýšenou 

funkci štítné žlázy, po operaci, po léčbě ra-
diojodem – musí být léčení a doživotně sle-
dovaní 

Choroby štítné žlázy patří mezi nemoci 
masového výskytu a neléčené přinášejí po-
stiženým významná zdravotní rizika. Ne-
správně indikovaná nebo nesprávně vede-
ná léčba, předávkování hormony štítné žlázy 
u osob vyššího věku může mít negativní dů-
sledky. Podmínkou pro úspěšnou a racionál-
ní léčbu je lékařem správně vedený diagnos-
tický a léčebný postup a dobře informovaný, 
poučený a spolupracující pacient.

O zdraví s MUDr. Gabrielou Ritterovou
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Výzkumný Ústav Železniční, a.s. je spoluvydavatelem odborného časopisu NŽT

Zasedání redakční rady NŽT svolané na 28. 
srpna se konalo výjimečně ve Zkušebním cen-
tru VUZ Velim, a tak jsme využili příležitosti 
a trochu jsme se zde porozhlédli. Doprovod 
nám samozřejmě nedělal nikdo jiný než ob-
chodně technický ředitel VUZ a člen redakční 
rady NŽT Ing. Jaroslav Grim, Ph.D.

Redakční rada zahájila své jednání ve Školicím 
středisku pro interoperabilitu evropského želez-
ničního systému, které bylo vybudováno s pod-
porou Operačního programu Podnikání a ino-
vace – OPPI – Školicí střediska. Činnost školicího 
střediska, jak vyplývá i z jeho názvu, je zaměřena 
především na školení problematiky železniční 
interoperability, s níž má VUZ značné zkušenos-
ti. Po jeho krátké prohlídce jsme se vydali dál.

Školicí středisko VUZ se nachází v objek-
tu Dynamického zkušebního stavu, kde nás 
Ing.  Jiří Soukup seznámil s  jeho provozem 
a  zkušební technologií. Zajímavá byla ze-
jména právě probíhající dynamická zkouš-
ka rámu podvozku pro klienta z Turecka, úna-
vová zkouška železniční nápravy a pevnostní 
zkouška lan pro mostní konstrukce. 

Naše další zastávka byla v nové hale pro pří-
pravu zkoušek HPZ II. Hala, která je vybavena 
dvěma kolejemi a nezbytnou technologií byla 
v  loňském roce z původní délky 144 m pro-
dloužena na úctyhodných 210 m. 

„Na vybavení haly jsme si dali záležet, byla 
navržena tak, aby usnadnila práci nejen našim 
odborníkům, ale především abychom mohli na-
bídnout našim klientům krytý technologický 
prostor pro přípravu vozidel ke zkouškám, opra-
vám apod. Najdete zde dvě kusé koleje, přičemž 
jedna z nich je vybavena prohlížecím kanálem 
dlouhým 135 m, lávky pro přístup na střechu 
drážních vozidel, záchytný systém proti pádu 
osob, portálový jeřáb, zvedací zařízení, dílny 

včetně technologického zázemí pro přípravu 
zkoušek, vybavené kanceláře, jednací místnost, 
skladové prostory a další,“ řekl nám Ing. Grim. 
Při projektu bylo využito mnoho vylepšení, 
která usnadňují a urychlují instalaci snímačů 
a měrných dvojkolí, přípravu měřicí techniky, 
vyvazování podvozků, výměnu a údržbu kom-
ponentů elektrovýzbroje, brzd a motorů. 

Hala má připravené prostory k uskladně-
ní zátěže o hmotnosti více než 100 t pro simu-
laci podmínek při zatížení vozidla cestujícími. 
Nakládání a vykládání zátěže usnadňuje vnitř-
ní pojízdný jeřáb spolu s pozemní manipulač-
ní technikou. Pro zjednodušení prací na pod-
vozcích a pojezdech jsou koleje vybaveny 
podúrovňovým revizním kanálem s posuvným 
krytem, aby jej bylo možno v kterémkoliv místě 
přejíždět. Přístup ke sběračům a trakční výstro-
ji na střeše vozidel umožňují ochozy po stra-
nách budovy. Pro zkoušky, konané v zimním 
období, kdy jsou vozidla leckdy doslova obale-
na sněhem, je v nové hale vybudován důmysl-
ný systém odtoků a odvodnění, aby se zkušeb-
ní technici nemuseli brodit v roztátém sněhu. 

„Pro naše zákazníky jsou zde k dispozici ještě 
další tři haly, přičemž i halu HPZ I jsme nedáv-
no modernizovali a rozšiřovali. Chceme svým 
zákazníkům nabízet nejširší možné spektrum 
zkoušek a také související servis, a proto jsme 
v minulých letech přistoupili k modernizaci celé-
ho Zkušebního centra,“ informoval nás dále ob-
chodně-technický ředitel.  

„Cílem rozsáhlé modernizace Zkušebního 
centra VUZ byla a je snaha nabídnout našim kli-
entům moderní železniční infrastrukturu a zku-
šební technologii včetně nezbytného zázemí 
tak, aby byly v co nejvyšší možné míře splněny 
jejich náročné požadavky na testování a zkou-
šení jejich drážních vozidel, stejně jako dalších 
zařízení železničního systému. Již máme za se-
bou přestavbu napájecí stanice, rekonstrukci 
trakčního vedení a železničního svršku Velkého 
zkušebního okruhu, stavby a modernizace zku-

šebních hal a školicího střediska, modernizaci 
zabezpečovacího a sdělovacího zařízení. V sou-
časné době probíhá poslední etapa moderni-
zace Zkušebního centra, která představuje vy-
budování zkušební technologie pro zkoušení 
a testování jednotného evropského vlakového 
zabezpečovače ETCS L2, a to jak mobilní, tak 
i traťové části. Naším cílem je získat statut zku-
šební tratě pro systém ETCS, resp. ERTMS jako 
první v Evropě. Zkoušení tohoto systému v pro-
vozních podmínkách s možností simulace tes-
tovacích režimů dosud neumožňuje v současné 
době žádné jiné železniční zkušební centrum“, 
doplnil ještě výčet aktivit ředitel Grim.

Připomeňme, že Zkušební centrum VUZ 
ve Velimi je jedním z nejvytíženějších a zároveň 
nejvyhledávanějších testovacích center v ev-
ropském měřítku. V Evropě lze najít takových 
zkušebních polygonů s podobným určením 
jen několik. Velimský velký zkušební okruh je 
přitom nejdelší a v současné době nabízí i zku-
šební jízdy nejvyšší rychlosti; vlakové soupravy 
za stanovených podmínek zde mohou dosáh-
nout zkušební rychlosti až 230 km/h. 

Naši prohlídku jsme symbolicky zakonči-
li v architektonicky zajímavé stavbě, které, jak 
jsme se dozvěděli, se říká „Kovárna“.  Je to ko-
merční objekt určený pro obchodní jednání 
s významnými zákazníky a obchodními part-
nery VUZ. Vedle kovárny je prosklená vyhlíd-
ková věž, v jejímž přízemí je umístěna historic-
ká drezína TATRA z roku 1947, kterou využíval 
pro své inspekční jízdy nejvyšší drážní inspek-
tor. Opravdu nádhera… 

Děkujeme vedení VUZ, že nám umožnilo 
zasedání redakční rady NŽT na tak zajímavém 
místě jako je Zkušební centrum VUZ Velim, 
a že jsme si zblízka a v plném provozu mohli 
celý areál prohlédnout a získat tak mnoho no-
vých a zajímavých informací. 

Připravili:
Milan Sedlák a Ing. Jitka Belačíková

Foto: Jan Buchta

NA NÁVŠTĚVĚ VE ZKUŠEBNÍM CENTRU VUZ VE VELIMI

Na snímku zleva přednosta Velkého železniční-
ho okruhu VUZ Miloš Klofanda, generální ředitel 
Výzkumného Ústavu Železničního, a.s. Ing. Anto-
nín Blažek, na lokomotivě hejtman Pardubického 
kraje JUDr. Martin Netolický, Ph.D. 

U historické drezíny obchodně-technický ředitel 
VUZ a místopředseda redakční rady odborného 
časopisu NŽT Ing. Jaroslav Grim, Ph.D.
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Den železnice

Oslava Dne železnice spojená se 175. výročím 
železnice na území Česka se konala  27. září 
v Břeclavi. Na břeclavské nádraží proto přije-
lo několik protokolárních vlaků. Ze Slovenska 
dorazila parní lokomotiva č. 4751179 „Šlech-
tična“, z Brna také „Šlechtična“, ale s č. 475101, 
z Rakouska přivezla historický vlak parní loko-
motiva č. 310.023 spolu se 109.13. Neúčastni-
ly se pouze historické perly, ale také novinka 
letošního roku souprava Railjet z Prahy nebo 
náš nejrychlejší vlak Pendolino z Ostravy. Byly 
zde k vidění i nové vlaky pro regionální do-
pravu RegioSpider, RegioShark a RegioPan-
ter, doplněné vícesystémovou lokomotivou 
řady 380.

Zvláštní vlaky vozil „Papoušek“ č. 477.043, 
„Štokr“ č. 556.036, „Kremák“ č. 534.0432 a ra-
kouská lokomotiva č. 78.618. Do  Lednice 
jezdil parní vlak tažený „Velkým bejčkem“ 
č. 423.009.

Motorové lokomotivy byly zastoupeny 
T 4781.001 a T4781.002. Motorové vlaky za-
stupoval M274.004 známý jako „Modrý šíp“ 
a M262.0018 přezdívaný „Kredenc“. Zvlášt-
ností byl M120.417 zvaný „Věžák“. Další loko-

motivy a vagóny byly k vidění jak v depu, tak 
na ranžíru nádraží. 

Organizátoři nezapomněli ani na velké množ-
ství dětských návštěvníků. Pro ně byly ve „Svě-
tě zábavy“ připraveny skákací hrady, prolézačky, 
kinematovlak, modelové železnice, malé diva-
dlo, Elfíci a také závod šlapací drezíny na čas.

Nečekanou návštěvou se stal historický 
vlak DB s lokomotivou 011533-7, která patřila 
mezi největší rychlíkové lokomotivy používa-
né v Německu.

Pestrý a zábavný program přilákal opravdu 
nebývalé množství účastníků (dle médií cca 
30 tisíc) a celé oslavy byly velmi úspěšné.

Karel Šimáček

175. VÝROČÍ ŽELEZNICE V BŘECLAVI
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ZA KERAMIKOU DO MAŘÍŽE A ZA RENESANCÍ DO SLAVONIC
Kdo by neznal originální keramiku s pestrými, 
ručně malovanými vzory s nejrůznějšími mo-
tivy, která je spojena i s městečkem Slavonice. 
V posledních čtyřiadvaceti letech, po roce 89 
pro turisty konečně volné městečko na hra-
nicích s Rakouskem. Nebylo to tak vždycky, 
pokud jste se sem chtěli zajet podívat. Neu-
nikli jste pozornosti pohraničníků, často jste 
byli legitimováni a prověřováni, jestli nemáte 
v úmyslu utéct za hranice. Dnes je městečko 
plné hlavně cyklistů, kteří volně projíždějí své 
oblíbené trasy. Izolace od světa se podepsala 
na mnoha objektech, ale už se mnohé opra-
vilo a je tedy na co se dívat. Centrum města, 
jehož počátek je zaznamenán už ve 12. sto-
letí, je památkovou rezervací, nejhezčí domy 
jsou opatřeny sgrafitovými psaníčky. Památ-
ková rezervace Slavonice patří mezi rene-
sanční města jihozápadní Moravy, leží v  již-
ní části Českomoravské vysočiny. V cukrárně 
v centru města oceníte nádhernou chodbo-

vou klenbu, tzv. slavonickou růži. Odtud ze 
vstupní chodby je také vstup do podzemí, 
kam se dostanete s průvodcem. Vyžaduje to 
ale trochu odvahy a nezbytné jsou vysoké ry-
bářské boty a přilba. Nejhezčí pohled na měs-
to je z věže kostela Nanebevzetí Panny Ma-
rie. Věž byla postavená v  letech 1503-1549. 
Nezapomeňte se zastavit v kouzelném krám-
ku „U dobrý duše“, kousek od městské brány. 
Nově jsou zde otevřeny prodejny mařížské ke-
ramiky. Tady si každý může namalovat vlast-
ní hrneček. Příznivý dojem kazí snad jen viet-
namské obchody. Tři kilometry od   Slavonic 
ležící vesnice Maříž, dnes místní část Salvonic, 
byla za socialismu odsouzena k zániku. Byla 
za "dráty" a chátrala. Romská rodina a několik 
babiček, které se nechtěly vystěhovat, ji vlast-
ně zachránily. Po pádu železné opony vypa-
dala Maříž jako po válce. Řada domů zde byla 
zbourána. Právě tady se zrodila mařížská kera-
mika Kryštofa Trubáčka a Honzy Boháče.

Toulky Miroslava Glosse
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Sport

V měsících květnu a červnu probíhaly obvod-
ní a oblastní turnaje, které vyvrcholily Mis-
trovstvím ČR železničářů, konaném ve dnech 
26. a 27. června na dvorcích Slováckého te-
nisového klubu Břeclav. Soutěž žen vyhrála 
Pavlína Bařinková  (SŽDC-stavební správa vý-
chod) po finálové výhře nad Janou Průcho-
vou (SŽDC). V turnaji mužů zvítězil Jiří Hipský 
(ČD Cargo) před Michalem Weberem (SŽDC), 
Milošem Válkem (OSŽ), Romanem Damkem 
(SŽDC), Miloslavem Špačkem (ČD-T) a Roma-
nem Sedláčkem (ČD Cargo).

Z  těchto hráčů bylo sestaveno družstvo, 
které reprezentovalo České železničáře kon-

cem srpna na Regionálním  mistrovství USIC 
v  Norimberku na  dvorcích ESV Flügelrad. 
Všichni naši hráči na tomto turnaji podali vy-
nikající výkony a rozdrtili nejen Belgii, ale i do-
mácí Německo shodně 9:0, přičemž ve všech 
zápasech ztratili pouze jediný set. Náš tým 
měl účastí na tomto trojutkání vítanou mož-
nost seznámit se s dvorci, na kterých se v příš-
tím roce od 31. května do 5. června uskuteční 
jubilejní 20. Mezinárodní mistrovství železni-
čářů USIC. Lze si jen přát, aby prvním čtyřem 
našim hráčům, kteří si vybojovali nominaci 
do družstva ČR pro toto mistrovství, vydrže-
la skvělá forma, úspěšně reprezentovali český 

železničářský tenis a minimálně obhájili třetí 
místo z předchozího mistrovství USIC, které se 
konalo v roce 2011 v slovenských Piešťanech.

V prázdninovém období byl tradičně po-
řádán Okruh tenisových turnajů železničářů 
45letých a starších (ten letošní byl již sedm-
náctý). Po třech otevřených turnajích v  jed-
notlivých oblastech (Plzeň, Břeclav a Česká 
Třebová) se sedm nejlepších žen a po osmi 
mužích ve třech věkových kategoriích sjelo 
do České Třebové, aby na kurtech zdejšího te-
nisového klubu sehrálo ve dnech 6. a 7. září fi-
nálové turnaje Masters. Mezi ženami byla nej-
lepší Jitka  Goldbrichtová (SŽDC- OŘ Hradec 
Králové) před Jarmilou Navrátilovou (SŽDC-
OŘ Olomouc) a Hanou Burešovou (SŽDC- OŘ 
Hradec Králové). Z klání mužů 45+ si pomy-
slnou palmu vítězství odnesl Ivo Jirásek (DKV 
Česká Třebová), hned za ním se umístili Ro-
man Blažek (SŽDC- OŘ Hradec Králové) a Vla-
dimír Komárek (DKV Česká Třebová). V soutěži 
mužů 55+ byl suverénně první Jaroslav Mi-
chálek (DKV  Plzeň), který ve třech odehraných 
zápasech ztratil pouhých 10 gamů a předčil 
za ním umístěné Josefa Poděbradského (SŽ-
DC-OŘ Ostrava) a Zdeňka Koláře (GŘ SŽDC).  
Z  mužů 65+ (vesměs již důchodců) vyšel ví-
tězně Antonín Slavík z Uherského Brodu před 
Svatoplukem Oslizlokem z Bohumína a Jiřím 
Urbánkem z Nymburka.

Po vyhodnocení pořadí ze všech výše uve-
dených turnajů získala nejvíce bodů Hana Bu-
rešová (72) následována Jitkou Goldbrichto-
vou (60) a Jarmilou Navrátilovou (36). Z mužů 
45+ byl první Ivo Jirásek se ziskem 76 bodů, 
druhý Vladimír Komárek (52) a třetí Roman 
Blažek (46). Všechny turnaje 55+ vyhrál Jaro-
slav Michálek a nastřádal maximální počet 80 
bodů, druhé místo obsadil Josef Poděbrad-
ský (53) a třetí Petr Bogner z Plzně (42). V nej-
starší kategorii 65+ nasbíral nejvíce bodů 68 
Svatopluk Oslizlok, druhý v pořadí byl Miro-
slav Gregor z České Třebové (52) a o třetí mís-
to se podělili Antonín Slavík a Jaroslav Vyslou-
žil z Břeclavi (37). 

Celkově se těchto akcí zúčastnilo 8 žen a 60 
mužů. 

Na závěr je možno bez nadsázky konstato-
vat, že i v letošním roce pokračovala výborná 
spolupráce pořadatelů – členů regionálních 
sportovních komisí Olomouc, Praha a Plzeň se 
zástupci tenisových klubů, na jejichž dvorcích 
se turnaje uskutečnily.

MASTERS 45+

OHLÉDNUTÍ ZA TENISOVOU SEZÓNOU ŽELEZNIČÁŘŮ 2014

Ve sportu nezáleží na věku, jak ukazují záběry z tenisové-
ho turnaje.

Snímky v pořadí shora a vždy zleva: 1. organizátoři 
a vrchní rozhodčí, 2. Miroslav Gregor (4. muž 65+), 3. Ja-
roslav Vysloužil (nejstarší účastník-74 let), 4. Hana Burešo-
vá (3. žena v pořadí, celková vítězka okruhu), 5. Josef Podě-
bradský (2. muž 55+), 6. Jitka Goldbrichtová (vítězka žen), 
7. Jarmila Navrátilová (2. žena), 8. a 9. Ivo Jirásek (vítěz 
45+), 10. a 11. Roman Blažek (2. muž 45+), 12. Antonín Sla-
vík (vítěz 65+), 13. Svatopluk Oslizlok (2. muž 65+), 14. a 15. 
Jaroslav Michálek (vítěz 55+ a vítěz všech turnajů 55+).

Na snímku reprezentant „nedrážních“ Miloš Vá-
lek (vpravo) s trenérem Josefem Kotaškou 

Na snímku úspěšní reprezentanti mistrovství USIC v tenise
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Odborové sdružení železničářů s organizač-
ním zajišťěním Nedrážního republikového 
výboru OSŽ pořádá turnaj v bowlingu mužů 
a žen NeRV 2014. 

Turnaj se koná v úterý 18. listopadu v re-
stauraci Zlatá Kovadlina v  Praze 7, Komu-
nardů 1091/36, v herně běžně známé jako 
NA KOVADLINĚ. Začátek bude ve 14 hod. Pre-

zentace proběhne nejpozději do patnácti mi-
nut před zahájením turnaje (startem prvních 
hodů).

Čestným ředitelem je Bc.  Jaroslav Pejša, 
předseda OSŽ, ředitelem Miroslav Novotný,  
organizační a zdravotní zabezpečení zajišťuje 
Renata Dousková a Stanislav Hošta. Hlavním 
rozhodčím bude Miroslav Holoubek. 

Zúčastnit se mohou členové OSŽ z organi-
zací odčleněných od ČD, a.s. Prokáží se člen-
ským průkazem OSŽ.

Startovat budou jednotlivci muži a jednot-
livkyně ženy.

Přihlášky podávejte nejpozději do 31. října 
elektronicky návratkou na: 

miroslav.novotny@osz.org
Přihláška musí obsahovat následující údaje:
příjmení, jméno a organizační složku 
Informace o turnaji poskytne:
Miroslav Novotný – mobil: 737 275 000 

NeRV OSŽ

Můj bratranec na chvíli zakotvil i v Kanadě (až 
nahoře a navíc v zimě), a protože ho stále záb-
ly nohy, tak se začal shánět po speciální zateple-
né obuvi. Místní domorodec doporučil naprosto 
jednoduchý trik (napsal bych geniální, ale po-
nechám na vašem zvážení) „nech si, ty co máš, 
boty jsou dobrý, ale vezmi si dvoje ponožky. Jed-
ny tenký a přes ně ještě jedny tlustší, ale hustý 
(myšleno hustě tkané) a mezi ně si nasyp pepř.“ 
Když mi tohle po příjezdu vyprávěl, tak jsem 
to hned při první možné  příležitosti vyzkou-
šel a FUNGUJE TO!!!! Tělesným teplem se z pep-
ře uvolňují různé silice, které podporují „rozta-
žení cév“ na šlapkách a tím pádem i krev proudí 
mnohem rychleji (snadněji) a Vám tudíž potom 
není na ně zima. Navíc pepř působí i „antibak-
teriálně“, takže potom je možné nezout si boty 

(a nevyměnit si ponožky) i mnoho dní po sobě. 
Vyzkoušela to (a potvrdila) už taktéž spousta 
našich kamarádů, kteří „jezdí ven“ (do přírody) 
i v zimním období. Nohy potom i docela příjem-
ně „lehce kořeněně voní“. Každý si samozřejmě 
musí najít „to své ideální množství pepřového 
zásypu“ sám a jako vždy, nic se nemá přehánět, 
vždyť „dopepřit“ lze kdykoliv... Jedna kamarád-
ka si tímto způsobem „vyléčila“ i nepříjemnou 
plíseň na nohou (mezi prsty), které se už léta ne-
mohla zbavit i přes všemožné snahy lékařů a je-
jich moderních mastiček. Některé z věcí (řeše-
ní problémů) jsou až neskutečně jednoduché… 
a v jednoduchosti je krása… 

PS: …kdo chodí raději „naostro“ (a má lehké 
sado-masochistické sklony), může spodní vrst-
vu ponožek klidně vynechat. A. N.

Jak jsme, Vážení čtenáři, řekli, tak činíme. 
V  minulém vydání magazínu jsme uved-
li v  článku o  Itálii, že postupně budeme 
uveřejňovat Pepovy (Josefa Šlachty – pro 
upřesnění) zkušenosti z  jeho kuchařské-
ho umění. A je to tu. A také jsme uvedli, že 
k nim přidáme ty Vaše, milé čtenářky a čte-
náři (ať jsme nejen adresní, ale také abso-
lutně přesní), pokud se s nimi budete chtít 
svěřit. Tak nyní Vás k tomu vyzýváme. Vařte, 
pište, vařte, pište…

Pro začátek si dáme něco velice jednodu-
chého, ale chutného:

Sýrový salát
Vezmeme 200 g tvrdého sýra (třeba 
Eidamu), 200 gramů uzeného sýra, 
oba nastrouháme na hrubo, přidáme 
na  jemno nasekané scezené naklá-
dané sterilované kapie (300 g) a  ma-
jonézu (300 g). Smícháme, necháme 
tři hodiny uležet v lednici a pak už si 
pochutnáváme. Taková svačinka urči-
tě není k zahození a i návštěva ji zajis-
té ocení.

A teď už jste na řadě také vy! Kdo trumf-
ne Pepu?

TURNAJ V BOWLINGU NeRV 2014

JAK SI PORADIT SE ZÁBNUTÍM NOHOU

Sport

Vyzkoušejte

Vaříme s Pepou

V tomto měsíci slaví narozeniny: 

Miroslav Novotný –  místopředseda OSŽ 

Oldřich Lošťák –  SŠ Olomouc 

Pavel Henžel – ŽPSV Uherský Ostroh

Miroslava Švábová – VUŽ Praha 

Zdeňka Nocarová – DZ Praha 

Stanislava Pavlíčková – Ferex ŽSO Liberec

Marie Šebíková – AŽD VZ Praha

Petr Stloukal –   senior AŽD Praha

Jana Lukačíková –  DZ Ostrava 

Blahopřejeme


